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» سبزبان شهرداری کرج« ،  ایثارگر شد؛

حافـظ  طبیعت،
 حافـظ  جان 

حدود یک ماه پیش بود، که زنده یاد »جعفر آلاداغلو« از کارکنان فضای سبز شهرداری کرج، حین انجام وظیفه و 
نظارت بر حفظ و نگهداری فضای سبز، دچار سانحه تصادف و علی رغم تلاش پزشکان دچار مرگ مغزی شد، سپس 
در اقدامی خداپسندانه با رضایت خانواده وی، اعضای بدن این سبزبان، به بيماران نیازمند اهدا شد. گفتنی است؛ 
عمل پیوند اعضا، روز سوم آذرماه انجام و هم اکنون اعضای پیکر ایشان در بدن تعدادی از بیماران نیازمند اهدای 
عضو، جانی دوباره به آن ها بخشیده است. »دنیای هوادار« این ضایعه تلخ را به خانواده ایشان و کارکنان شهرداری 

گارکرج، تسلیت می گوید و ضمن گرامی داشت یاد و خاطره این سبزبان فداکار، فرهنگ ایثارگری را ارج می نهد. نام نیکی گر بماند ز آدمی                                       به کز او ماند سرای زرن

طرح جلد: دانیال احمد پور
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خبر

سرمقاله

برای رشدِ اقتصادی کشور؛
الزامِ تشویق به مصرف داخلی

 در جهت رونق تولید ملی
خرید و حمایت از تولیدات 
کشور  یک  داخل  ساخت 
مثبت  آثار  می تواند 
اقتصادی را به همراه داشته 
باشد از جمله حفظ مشاغل 
بخش های  در  موجود 
ایجاد  و  گسترش  تولیدی، 
تقویت  جدید،  مشاغل 
و  امنیتی  بنیان های 
افزایش  کشور،  اعتباری  و  پولی  توان  افزایش  دفاعی، 
تقویت  و  سازی  سالم  و  مالیات  از  ناشی  درآمدهای 
فرآیندهای تولید و توزیع و مصرف کشور، تقویت بورس و 
جذب سرمایه های خارجی به دلیل چرخه اقتصادی برای 
سرمایه گذاران، کاهش تورم و جلوگیری از انتقال ارز، پس 
با توجه به مزیت های فوق، رونق تولید ملی بسیار حائز 

اهمیت است. 
آن  تبع  به  و  اقتصادی  رشد  باعث  ملی  تولید  رونق 
اشتغال زایی و توسعه ظرفیت های داخلی کشور می شود. 
باتوجه به تحریم های بین المللی، بهترین راه برای مقابله 
با تحریم ها، حمایت از تولید داخلی است اما مشکلات 
از  مشکلاتی  دارد،  وجود  تولیدکنندگان  راه  سر  زیادی 
قبیل بیمه، دارایی، تغییر قیمت دلار و همچنین تغییر 

دولت ها، می تواند تاثیر زیادی روی کار آن ها بگذارد. 
بهترین راهکار برای حمایت از تولید ملی، قوانین جدی 
منع واردات محصولات خارجی دارای تولید مشابه داخلی، 
است و در این بین نقش تولیدکنندگان در توجه هر چه 
بیشتر به کیفیت محصولات تولیدی و رعایت استانداردها 
برای خرید محصولات  راستای جذب اطمینان مردم  در 

داخلی، بسیار اهمیت دارد. 
همچنین دستگاه های نظارتی مرتبط با تولید مثل وزارت 
مصرف  از  حمایت  سازمان  تجارت،  و  صنعت  صمت، 
کننده، به منظور نظارت دقیق بر تولید داخلی برای ارتقای 
بهره وری و جلوگیری از محصولات بی کیفیت و نقش 
رسانه ها در خرید کالاهای داخلی توسط مردم در رونق 

تولید ملی بسیار مهم است.
البته اصلاح نظام بانکی که به عنوان لازمه رونق و جهش 
تولید است، در شرایط کنونی با توجه به افزایش نرخ بهره 
که باعث فشار بیشتر به تسهیلات گیرندگان می شود، 
تضعیف  کشور  تولید  عملا  تا  شود  جدی  نگاه  باید 
امنیت  کننده  تضمین  که  فساد  با  مبارزه  البته  نشود. 
در  بیشتر  سرمایه گذاری  دادن  سوق  و  سرمایه گذاری 
امور تولیدی می شود و همچنین دیپلماسی اقتصادی 
و جذب بازارهای خارجی برای صادرات کالاهای داخلی 
نیز از نکات مهم و حائز اهمیت در این زمینه می باشد. 
به هرحال از آنجایی که تولید و مصرف دوروی یک سکه 
به مصرف  تشویق  باید  ملی  تولید  رونق  برای  هستند، 

تولید داخلی نیز انجام شود.

محیط زیست

»رئیس سازمان محیط زیست کشور« خبر داد:

مازوت سوزی ممنوع شد
رئیس سازمان محیط زیست کشور گفت: هیچ یک 
حق  معدنی  و  صنعتی  واحدهای  و  ها  نیروگاه  از 
سلاجقه  علی  ندارند.  را  مازوت  سوخت  از  استفاده 
از  حفاظت  سازمان  رئیس  و  رئیس جمهور  معاون 
محیط زیست کشور با بیان اینکه استفاده از سوخت 
مازوت برای نیروگاه ها و واحدهای صنعتی و معدنی 
ممنوع است، اظهار کرد: با توجه به نزدیکی فصل سرد 
سال و احتمال قطع شدن گاز نیروگاه ها و واحدهای 
باید  آنها  صنعتی و معدنی، برای سوخت جایگزین 

فکر شود.
وی با اشاره به اینکه وزارت خانه های صمت، نیرو و نفت 
باید برای تامین سوخت نیروگاه ها و واحدهای صنعتی و 
معدنی باید برنامه ریزی بکنند، گفت: ما نیز آمادگی کامل 
داریم تا از این واحدها حمایت کنیم و شرایط را برای رفع 

مشکل  آنها تسهیل کنیم.
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت 

نوع  هر  استفاده  منع  از  زیست  محیط  از 
و  ها  نیروگاه  برای  فسیلی  سوخت های 
واحدهای صنعتی و معدنی نزدیک به شهرها 
و کلان شهرها خبر داد و افزود: واحدهایی که 
از سوخت های فسیلی قرار است استفاده کنند 

باید با رعایت فاصله از شهرها باشند 
دستورالعمل  اساس  بر  که 

زیست  محیط  سازمان 
شده  تعریف 

است.
سلاجقه 

وضعیت برخی از موضوعات محیط زیستی را بحرانی دانست 
و تصریح کرد: ساماندهی موضوعات بحرانی در 
حوزه زیست محیطی از اولویت برنامه های ما 
است که برای آنها در حال برنامه ریزی میان 
مدت و بلند مدت هستیم. وی با بیان اینکه 
برخی از تالاب های کشور به مرز بحران رسیدند 
آنها بدون فوت  برای احیای  تا  نیاز است  و 
یکی  یادآورشد:  شویم،  وارد  زمان 
تالابها، شبه جزیره ۶۹  این  از 
هزار هکتار میانکاله مازندران، 
در  که  است  حیات  پناه گاه 
بازدید میدانی از این تالاب، 
صورت  لازم  های  بررسی 

پذیرفت.

»دنیای هوادار« یاد و خاطره شهدا به ویژه پاسدار حاج 
علی اصغر کریمی که به  همراه فرزندش امیرحسین، در

 1364/9/5 به مقام شامخ شهادت نائل گشتند را گرامی می دارد

بهداشت و سلامت

کرونا در ایران

حدود   حاضر  درحال  گفت:  جزایری  محمد  سید  دکتر 
۲۰ تا ۳۰ درصد افراد در جوامع مختلف واکسن کرونا 
دریافت نکرده اند و در ایران هم این روند وجود دارد. 
این افراد متشکل از ۲ گروه هستند که گروه اول شامل 
دوم  گروه  و  ندارند  قبول  را  واکسن  که  است  افرادی 
افرادی هستند که به هر دلیل برای تزریق واکسن یا 
اطلاع رسانی به آنها در دسترس نیستند )مانند معتادان 
به مواد مخدر تزریقی، کودکان کار و کارتن خواب ها 

و غیره(.
این متخصص ویروس شناسی تاکید کرد: گروه اول، افرادی 
هستند که به دلیل تفکراتی که دارند در برابر واکسیناسیون 
مقاومت می کنند و تاکنون از تزریق آن طفره رفته اند.  این 
موضوع هم برای خودشان و هم برای سایر افراد مرتبط با 

آنان خطرناک است.
وی تاکید کرد: در هر نقطه ای در دنیا که جمعیت قابل 
توجهی از افراد واکسینه نشده حضور یابند، دقیقا شرایط را 
برای تهاجم ویروس به صورت ایده ال آماده خواهند کرد. 
پس لرزه های این امر پیش آگهی بدی را در ایران و در دیگر 

کشورها به همراه خواهد داشت.
وی ادامه داد: شاید بهترین اقدام حکومتی در این خصوص، 
ایزوله کردن افراد غیر واکسینه و اجازه ندادن ورود این افراد 
به اماکن عمومی و محل هایی است که دیگر اقشار جامعه 
و به خصوص افراد با بیماری زمینه ای به صورت گروهی 

حضور دارند.

رییس شبکه بیماری های ویروسی ایران گفت: کشورهای 
دیگر با اقداماتی نظیر اعطای کارت واکسن به دریافت 
کنندگان واکسن در حال حل این معضل هستند. دیر یا 
زود اقدامات مشابهی باید در دستور کار مسولان کشور ما 

هم قرار گیرد.
رییس شبکه بیماری های ویروسی ایران با تاکید بر روند 
نسبتا مناسب تزریق واکسن در بسیاری از کشورها از 
جمله ایران، اظهار داشت: این موضوع نباید خیال ما 
را از بابت شیوع ابتلا به بیماری کرونا راحت کند و به 
عبارتی نباید نسبت به شیوع ویروس در کلیت جامعه 
بی تفاوت شویم. البته این نوع نگرش مختص کشور ما 
نیست و افکار عمومی در بسیاری از کشورهای جهان 
به این سمت و سوی سوق پیدا کرد که اوضاع عادی 

شده است.
افزود:  تهران  پزشکی  علوم  دانشگاه  علمی  هیات  عضو 
در کنار تزریق واکسن، پروتکل های بهداشتی از جمله 
استفاده از ماسک، فاصله گذاری و شستن مرتب دست 
ها و صورت باید همچنان رعایت شود. بازگشایی اماکن 
عمومی، دانشگاه ها و مدارس به صورت تدریجی باشد. 
هرچند در برخی از کشورها واکسیناسیون به حد مطلوبی 
رسیده، اما همچنان نگرانی شیوع مجدد وجود دارد و مردم 

باید مراقبت کنند.
جزایری با بیان اینکه شدت انتشار ویروس دلتا از سایر انواع 
واریانت های ویروس کرونا، بسیار بیشتر است، گفت: مردم 

باید بسیار هوشیار باشند و همچنان پروتکل های بهداشتی 
را رعایت کنند.

گفت:  ایران  ویروسی  بیماری های  شبکه  رییس 
نگرانی  سبب  اروپا  به  کرونا  بیماری  مجدد  بازگشت 
های جدی شده و بر این موضوع تاکید دارد که کرونا 
هنوز از بین نرفته است. این ویروس هم اکنون در 
به  است،  گردش  حال  در  دنیا  کشورهای  از  بسیاری 
عبارتی در حال حاضر سویه دلتا هنوز واریانت غالب 
بسیاری از کشورها از جمله ایران است. سازمان جهانی 
بهداشت از ابتدای فصل تابستان امسال هشدار داد که 
زمستان نگران کننده ای در نیم کره شمالی زمین در 

پیش خواهد بود.
جهانی  سازمان  نگرانی  دلایل  مهمترین  درباره  جزایری 
بهداشت در این زمینه گفت: ماهیت هوای سرد زمستان، 
دلیل اولی است که شرایط را برای عفونت های تنفسی 
مهیا می سازد. این مسئله مختص به امسال یا دوران 
کووید نبوده و همه ساله این مشکل به خصوص برای 
کودکان و افراد مسن یا بیماران زمینه ای مسئله ساز بوده 
است. علت بعدی نگرانی، حالت تهاجمی ویروس کرونا 
به خصوص شیوع سویه دلتا است که در حال حاضر این 
نوع واریانت در اکثریت کشورهای دنیا در کمین نشسته 
است و بیشتر از ۹۵ درصد واریانت های در حال گردش 
در اکثر قریب به اتفاق کشورها، سویه دلتا گزارش شده  

است.

بر اساس اعلام وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، در 
شبانه روز گذشته بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، تا 
کنون ۵۷ میلیون و ۲۴۸ هزار و ۱۳ نفر دُز اول، ۴۶ میلیون 
و ۱۱۵ هزار و ۱۲۵ نفر دُز دوم و ۹۲۱ هزار و ۴۴۰ نفر، دُز سوم 
واکسن کرونا را تزریق کرده اند و مجموع واکسن های تزریق 
شده در کشور به ۱۰۴ میلیون و ۲۸۴ هزار و ۵۷۸ دُز رسید. در 
شبانه روز گذشته ۲۶۰ هزار و ۳۴۹ دُز واکسن کرونا در کشور 

تزریق شده است.
در شبانه روز گذشته و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، 
۴ هزار و ۳۸۴ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور 

شناسایی شد که ۷۲۰ نفر از آنها بستری شدند. مجموع 
بیماران کووید۱۹ در کشور به ۶ میلیون و ۱۰۲ هزار و ۵۶ 
نفر رسید. متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۸۶ بیمار 
کووید۱۹ جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان 
این بیماری به ۱۲۹ هزار و ۴۶۲ نفر رسید. تا کنون ۵ میلیون 
۸۴۱ هزار و ۸۷۰ نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستانها 
ترخیص شده اند. ۳ هزار و ۳۷۲ نفر از بیماران مبتلا به 
کووید۱۹ در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستان ها 

تحت مراقبت قرار دارند.
تا کنون ۳۸ میلیون و ۳۳۱ هزار و ۵۴۶ آزمایش تشخیص 

کووید۱۹ در کشور انجام شده است. در حال حاضر هیچ 
شهری در کشور در وضعیت قرمز قرار ندارد و ۲۲ شهر در 
وضعیت نارنجی، ۲۰۷ شهر در وضعیت زرد و ۲۱۹ شهر در 

وضعیت آبی قرار دارند.
با عبور از خیز پنجم کرونا و واکسیناسیون گسترده، تمام 
شهرستان ها از وضعیت قرمز کرونایی خارج شدند. بنابر 
جدیدترین رنگ بندی شهرها در اپلیکیشن ماسک، با عبور از 
خیز پنجم کرونا و واکسیناسیون گسترده، تمام شهرستان ها 
از وضعیت قرمز خارج شدند. آخرین بار در ۲۴ بهمن ۹۹ و 

در آستانه شروع خیز چهارم هیچ شهری در ایران قرمز نبود.

»رییس شبکه بیماری های ویروسی ایران« مطرح کرد:

واکسن نزده ها؛ تهدیدی جدید در همه گیری کرونا

خروج کشور از وضعیت »قرمز« کرونایی پس از ۲۸۹ روز؛

تعداد بهبودیافتگان کرونا به ۵ میلیون ۸۴۱ هزار و ۸۷۰ تن رسید

سارا نصرتی 

 نویسنده و مترجم
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اجتماعی

راه و مسکن

»معاون وزیر راه و شهرسازی« خبر داد:

مدت قراردادهای اجاره با اجرای 
قانون اجاره داری حرفه ای، 

۵ ساله می شود
خانه های  ساخت  آن  در  که  حرفه ای«  »اجاره داری  طرح 
آغاز  از سازندگان  با حمایت ۱۰۰ درصدی دولت  استیجاری 
خواهد شد، هم اکنون در کمیسیون های تخصصی دولت 
مراحل نهایی خود را طی می کند. خروج ۶۰ درصدی تقاضا از 
بازار مسکن و افزایش جمعیت مستأجران در پی کاهش قدرت 
خرید، تقاضا در بازار اجاره را افزایش داده است و در همین 
راستا کارشناسان معتقد هستند که موجودی بازار مسکن بهتر 

است در خدمت عرضه آپارتمان های اجاره ای قرار بگیرد.
ساختار بازار اجاره اکنون سنتی است و وزارت راه و شهرسازی در 
راستای حرفه ای کردن بازار اجاره و حمایت از منافع مستاجران، 
پیش نویس آیین نامه اجرایی »حمایت از اجاره داری حرفه ای« 

را برای بررسی و تصویب به هیات دولت ارائه کرده است.
اکنون قانون مشخصی برای کنترل بازار اجاره وجود ندارد و 
همین موضوع نظارت بر افزایش قیمت ها در بازار اجاره را 
سخت کرده است؛ وزارت راه و شهرسازی برای آنکه شرایط 
فعلی در بازار اجاره مدیریت شود برای دو سال گذشته دو عدد 
قابل ملاحظه وام ودیعه مسکن را از ستاد ملی کرونا اخذ و با 

کمک بانک ها در اختیار مستاجران قرار داده است.
بر اساس اعلام وزارت راه و شهرسازی سال گذشته بیش از ۴ 
هزار و ۸۰۰  میلیاردتومان به بیش از ۲۳۰ هزار خانوار مستاجر 
پرداخت شد و امسال  نیز حدود ۱۰ هزار میلیارد تومان مصوبه 
تسهیلات کرونایی برای مستاجران در نظر گرفته شده که حدود 

۵۰ درصد آن پرداخت شده است.
اخیرا  شهرسازی  و  راه  وزیر  معاون  محمودزاده«  »محمود 
تدوین آیین نامه اجاره داری حرفه ای را از برنامه های وزارتخانه 
است:  گفته  و  کرده  اعلام  اجاره  بازار  در بخش ساماندهی 
واحدهای مسکونی اجاره ای از آنجایی که با حمایت دولت 
احداث می شوند و شامل اراضی با اجاره ۹۹ ساله، تسهیلات 
ارزان قیمت و سایر مشوق ها هستند، واحدهایی محسوب می 

شوند که کاملا قابلیت قیمت گذاری دارند.
وی گفته است: در نظر است تا بازار فعلی اجاره با تاسیس 
شرکت های اجاره داری ساماندهی  شود که به این شرکت ها، 

مشوق های مالیاتی ارایه می دهند.
بر اساس تدبیر دولت کار این شرکت ها به نفع مالکان است 
و در عین حال دولت، مانع اجاره داری سنتی نمی شود؛ ولی 
مشوق های مالیاتی که در حوزه اجاره داری حرفه ای دیده شده 
است حتما در دوره زمانی مشخص می تواند ساماندهی بازار 

اجاره را در پی داشته باشد.
محمودزاده با یادآوری اینکه بر اساس آخرین آمار بیش از 
۲ میلیون و ۵۰۰ هزار واحد مسکونی خالی در کشور وجود 
دارد، گفته است: مالکان بخشی از واحدهای مسکونی خالی به 
لحاظ مشکلاتی که برخی از مستاجران دارند، ترجیح می دهند 
تا از سود اجاره بگذرند و واحد خود را خالی نگه دارند. در حالیکه 
چنانچه شرکت اجاره داری راه اندازی شود مالک دغدغه ای برای 
روابط حقوقی با مستاجر ندارد. شرکت اجاره دار به نمایندگی از 
مالک، ملک را اجاره می دهد و چنانچه خسارتی به ملک وارد 
 آمده باشد آن را می ستاند و حقوق اجاره را در اختیار مالک 

قرار می دهد.
اکنون  که  جدیدی  پیشنهاد  در  راه  وزارت  اعلام  اساس  بر 
در مراحل تصویب در دولت قرار دارد مشوق های مالیاتی و 
تسهیلاتی برای مالکان درنظر گرفت شده است. شرکت های 
بازرسی و کنترل ساختمان در این سیستم وارد می شوند و 
سبب می شود تا در بلندمدت افرادی که به دنبال سرمایه گذاری 

در حوزه اجاره هستند در این حوزه ورود کنند.
اجاره  قانون  جزییات  درباره  شهرسازی  و  راه  وزیر  معاون 
که  دغدغه هایی  از  یکی  داشت:  اظهار  نیز  ای  داری حرفه 
در اجاره داری حرفه ای حل می شود، دوره زمان اجاره است. 
هم اکنون در کشور دوره یکساله اجاره عرفی است که این 
موارد همگی در ساختار آیین نامه جدید برای ساختمان های 

موجود، دیده شده است.

اقتصاد کلان

»وزیر اقتصاد و دارایی« مطرح کرد:

سیاست های اختلال زا در نظام اقتصادی کشور حذف می شود
سیداحسان خاندوزی وزیر اقتصاد و دارایی در جلسه شورای 
گفتگوی دولت و بخش خصوصی گفت: برخی سیاست های 
اختلال زا علاوه بر آن که پیامد های منفی پرشماری در رونق 
تولید بر جای می گذارد موجب کسری بودجه عمومی کشور 

هم می شوند.
سیداحسان خاندوزی  با اشاره به عزم جدی دولت برای اصلاح 
اختصاص ارز ترجیحی گفت:  تلاش می شود روند اجرای این 
اصلاحات و حذف آن در کشور به نحوی پیاده سازی شود که 

به شوک اقتصادی در جامعه منجر نشود.
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت:  فارغ از حذف سیاست های 
اختلال زا، باید متغیر های اقتصادی تعیین تکلیف شوند تا 
تکلیف سرمایه گذاران در بخش های مختلف صادرات و 

واردات مشخص شود.
خاندوزی با اشاره به تعداد زیاد پروژه های نیمه تمام در کشور 
تصریح کرد: اگر در روند اختصاص اعتبار به پروژه های نیمه 
تمام به شکل فعلی ادامه یابد برای اتمام این پروژه ها ۲۷ 
سال زمان نیاز داریم و  دولت برای اتمام این پروژه ها به 

کسب منابع درآمدی نوین نیازمند است.

وزیر امور اقتصادی و دارایی ادامه داد: باید نسبت به ورود 
جدی شرکای خارجی، تامین روش های 

جدید فاینانس بدون اتکا به بودجه 
دولت و استفاده از ظرفیت صندوق 
تا  توجه  سرمایه  بازار  پروژه های 
برخی از کمبود های اعتباری جبران 

شود.
سیزدهم  دولت  گفت  خاندوزی 

بستر  تا  است  مصمم 
همه  ورود  برای  را 
فعالان و علاقمندان 

در حوزه 

سرمایه گذاری تسهیل کند تا سرمایه گذاران با حداقل زمان 
ممکن و راحت ترین شرایط وارد بازار کسب و کار و تولید 

شوند.
ورود  برای  تسهیل  بر  علاوه  کرد:  اضافه  وی 
پیشران  واحد های  به  داریم  نظر  در  سرمایه گذاران 
از  یکی  و  کنیم  اعطا  خاص  مشوق های  اقتصادی 
مسائلی که باید به آن توجه ویژه شود مقوله پنجره 
واحد است که نیازمند آن است که با حذف مسائل 
و  فرساینده  و  )کاغذبازی(  بروکراسی 

فسادآفرین کنار گذاشته شود.
دارایی  و  اقتصادی  امور  وزیر 
تلاش  در  دولت  داد  ادامه 
از ظرفیت کشور های  تا  است 
اوراسیا استفاده کند موضوعی 
مانده  بلااستفاده  کنون  تا  که 
بود موضوع گشایش های زیادی 
برای جمهوری اسلامی ایران رقم 

خواهد زد.

انرژی

وزارت نیرو با انتشار گزارشی با موضوع تغییر اقلیم و با 
اشاره به برگزاری اجلاس تغییرات آب و هوایی سازمان 
ملل متحد )کوپ ۲۶( نوشت: راهی جز سازگاری با کم آبی 

نیست. متن این گزارش بدین شرح است:
مشکلات  و  مسائل  بیشتر  که  است  این  واقعیت 
حاصل دستکاری ها و بهره برداری های بی حد و مرز بشر 
از منابع طبیعت بوده و همین امر اکنون به چالشی 
بزرگ برای زندگی و آینده او در زمین تبدیل شده است. 
این بین شاید موضوع »خشکسالی و تامین آب«  در 
ضروری ترین و فوری ترین نیاز برای ادامه حیات بشری 
باشد؛ دهه هاست که کارشناسان، دانشگاه ها و نهادهای 
بین المللی در خصوص  بحران آب و اینکه این موضوع 
می تواند به بحران های اجتماعی، اقتصادی و چه بسا 
سیاسی و امنیتی منجر شود، هشدار می دهند و آن چنان 
که شایسته است گوش شنوایی برای این هشدارها وجود 
نداشته. شاید بتوان گفت که در سال های اخیر با بروز 
و ظهور اثرات کم آبی، مقامات و حتی مردم عادی نیز 

بیش از گذشته در حال لمس آن هستند.
مسائل مربوط به بحران و مدیریت آب از دیدگاه سازمان 
از مشکل جمعیت به عنوان دومین  ملل متحد پس 
مسئله اصلی جهان شناخته شده است. باید توجه داشت 
که امکان افزایش منابع آب شیرین جهان و حل این 

بحران از این طریق وجود ندارد.
طبق گزارش سازمان یونسکو در سال ۲۰۱۲ تنها کمتر 
از یک درصد کل منابع آب کره زمین شیرین است و 
حدود ۶۳ درصد از کل منابع آب شیرین به صورت یخ 
در یخچال های قطب شمال، قطب جنوب و یخچال های 
کوهستانی، خارج از دسترس مستقیم انسان قرار دارد. 
اندونزی، ایالات  ۱۱ کشور برزیل، روسیه، چین، کانادا، 
آمریکا، هند، کلمبیا و جمهوری دموکراتیک  متحدده 
کنگو، ۶۱ درصدد کل منابع شناخته شده آب شیرین را 

در اختیار دارند.
بسیار  آب شیرین  نظر  از  آسیا  غرب  کشورهای  اغلب 
به  بحران آب در خاورمیانه  بودن  فقیر هستند. جدی 
گونه ای است که در ۱۱ سال آینده بسیاری از کشورها قادر 
نخواهند بود آب مورد نیاز کشاورزی، صنعتی، آشامیدنی 

و دیگر مصارف خود را تأمین کنند. امروزه بیش از ۲۶ 
کشور در جهان کمبود آب دارند که ۹ کشور در خاورمیانه 

قرار دارد.
این گزارش تاکید دارد که خاورمیانه خانه شش درصد 
آب  درصد  تنها یک  از سویی  و  است  جمعیت جهان 
شیرین جهان را در خود جای داده است، به همین دلیل 
کشورهای این منطقه باید یک تصمیم حیاتی بگیرند 
تا فاصله بین میزان تقاضا و عرضه منابع آب را کاهش 

دهند.
ایران نیز از این وضعیت مستثنی نیست؛ سال گذشته 
آبی یعنی سال ۱۴۰۰-۱۳۹۹ خشک ترین سال آبی در ۵۲ 
سال گذشته بود و آثار این خشکسالی به وضوح خود 
را در روان آب ها، ذخیره سدها و دریاچه ها و تالاب های 
کشور نشان می دهد. طبق اعلام مرکز پایش خشکسالی 
کشور، به طور متوسط میانگین بارش ها در سال آبی 
۱۴۰۰-۱۳۹۹ نسبت به ۱۳۹۹-۱۳۹۸ با کاهش ۵۰ درصدی 
روبه رو بود و در نیمه شرقی کشور، کمبود بارش تجمعی 
سال آبی اخیر نسبت به سال آبی گذشته بیش از ۷۰ 
مانند  کشور  شرقی  استان های  داشت.  کاهش  درصد 
سیستان و بلوچستان، هرمزگان، کرمان، خراسان جنوبی، 
خراسان رضوی و خراسان شمالی بین ۵۰ تا ۷۰ درصد 

بارش کمتر از نرمال را در سال آبی اخیر داشتند. 
تداوم کم بارشی در بیش از یک فصل موجب خشکسالی 
و به تدریج با طولانی تر شدن کم بارشی شدت خشکسالی 
نیز افزایش می یابد. سال آبی گذشته تمام استان های 
کشور بارش کمتر از نرمال داشتند و خشکسالی شدید 
تا بسیار شدید در تمام کشور حاکم شد. خشکسالی 
یک پدیده مخرب، خزنده و فراگیر است و در صورت 
تداوم داشتن خسارت های بسیار زیادی را در بخش های 
می کند.  تحمیل  کشاورزی  به  به خصوص  و  مختلف 
خشکسالی شدید سبب کاهش تولید یا عدم برداشت 
محصولات  کافی  رشد  عدم  و  بی کیفیتی  و  محصول 

کشاورزی در مناطق وسیعی از کشور می شود.
کاهش محصولات  باعث  رودخانه ها  آب  دبی  کاهش 
کشاورزان و خسارت به محیط زیست و حیات وحش 
شده است. بیشتر دریاچه های کشور خشک شده اند و در 

فصل گرم آتش سوزی جنگل ها وسعت و شدت بیشتری 
داشت.

خشکسالی و تغییر اقلیم موضوعی جدی و البته جهانی 
است؛ مهمترین اقدامی که مردم و دولت می توانند انجام 
دهند سازگاری با کم آبی و توسعه فعالیت ها متناسب 
با ظرفیت های آبی در دسترس با رعایت حقابه محیط 
زیستی است. با توجه به روند افزایش دما و تغییرات 
اقلیم چاره ای جز ایجاد سازگاری با منابع موجود و کم آبی 

نداریم.
استحصال  به  نمی توان  اقلیم  تغییرات  روند  ادامه  با 
با  را  خود  باید  بنابراین  کرد  فکر  جدید  آبی  منابع 
وضعیت موجود سازگار کنیم و سراغ استفاده بهینه از 
منابع، شیوه های نوین کشاورزی و آبیاری و استفاده از 
الگوهای اقتصادی تر در کشاورزی برویم؛ در مصرف آب 
شرب نیز باید سراغ کاهنده های مصرف و فرهنگ سازی 
برای کاهش مصرف برویم و در صنعت نیز باید استفاده 
چندباره از پساب ها و تصفیه آن ها را در برنامه داشته 
باشیم چون منابع آبی جدید برای استحصال وجود ندارد. 
مواجهه با این شرایط یک اقدام جمعی و مشترک در 
جهت سازگاری با کم آبی بوده و رسیدن به این هدف، 

اراده جمعی مردم و مسئولان امکان پذیر است.

گزارش مهم »وزارت نیرو«: 

راهی جز سازگاری با کم آبی نیست

جناب آقای محسن کاوه پیشکسوت ورزش کشتی ایران
درگذشت والده گرامی تان موجب تاسف و تالم خاطر گردید، ضمن عرض تسلیت آرامش ابدی و علو 
درجات برای آن بانوی سفر کرده و برای حضرتعالی و سایر بازماندگان صبر و شکیبایی مسئلت می نماییم
ابراهیم جوادی، منصور برزگر، احمد دباغ، مدیرمسئول و تحریریه دنیای هوادار



4
روزنامه

شنبه 6 آذر 1400-  شماره 893

استان ها

استان ایلام از دیرباز تاکنون جایگاه عشایر غیور بوده است، 
عشایر استان ایلام با جمعیتی بالغ بر ۸۰ هزار نفر در مناطق 
مختلف استان حضوری فعال دارند و نقش های مهمی در 
بخش های استان ایفا می کنند. جامعه عشایری استان با در 
اختیار داشتن یک میلیون و ۴۰۰ هزار رأس دام سالانه هشت 
هزار و ۱۰۰ تن گوشت قرمز، ۲۵ هزار تن شیر، ۴۶۵ تن روغن 
حیوانی، ۳۶۰ تن کشک و یک هزار و ۳۵۰ تن پشم تولید و 

به بازار عرضه می کنند.
خشکسالی طی دو سال اخیر مشکلات زیادی را برای عشایر 
استان ایلام به وجود آورده و دام های مازاد عشایر خریداری 
ندارند، بر همین اساس چند ماه پیش بود که طرح خرید 
تضمینی دام مازاد عشایر استان ایلام توسط دستگاه های 
اجرایی مثل جهاد کشاورزی، امور عشایری و امور دام کلید 
خورد. این طرح هرچند هنوز در استان ادامه دارد، اما به دلیل 
پایین بودن ظرفیت کشتارگاه صنعتی دام ایلام، روند کندی 

دارد و خواسته های عشایر را برآورده نکرده است.
یکی از عشایر ایلامی اظهار داشت: قشر عشایر نقش مهمی در 
تولید گوشت قرمز استان و کشور دارند، ولی متأسفانه مورد بی 

توجهی قرار گرفته اند.
حمید نصراللهی افزود: معیشت عشایر استان ایلام بیشتر 
از طریق تولید گوشت قرمز و دیگر محصولات دامی است، 
متأسفانه به دلیل خشکسالی، کمبود علوفه و نهاده ها با 
مشکلات زیادی مواجه هستیم. خرید تضمینی دام زنده 
مشکلات عشایر را حل نکرده است چراکه در این طرح تنها 

درصد پایینی از دام های مازاد عشایر خریداری می شود.
نصراللهی اضافه کرد: خواسته عشایر استان ایلام این است با 

توجه به مرز مهران، زمینه صادرات دام زنده مازاد به عراق فراهم 
شود تا بخشی از این مشکلات برطرف شود.

مدیرکل امور عشایری ایلام اظهار داشت: عشایر استان با 
جمعیتی معادل ۹ هزار و ۷۳۶ خانوار ۱۱ درصد جمعیت استان 
را تشکیل می دهند. عشایر استان ایلام ۵ درصد جمعیت 

عشایری کشور را تشکیل می دهند.
او با اشاره به اینکه جمعیت دامی عشایر استان یک میلیون 
و ۴۰۰ هزار رأس دام است، گفت: این میزان دام نزدیک به 
۷۰ درصد جمعیت دامی استان را تشکیل می دهد. جمیعت 
دامی عشایر استان ایلام، ۶ درصد جمعیت دامی عشایر کشور 
را تشکیل می دهند و ایلام یکی استان های مهم در زمینه 

تولیدات عشایری محسوب می شود.
او افزود : ۶۰ درصد مراتع استان در اختیار عشایر استان است 
و تولیدات عشایر استان سالانه بالغ بر ۹۰ هزار تن محصولات 

مختلف به ارزش یک هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان است.
مدیرکل امور عشایری ایلام اضافه کرد: عشایر بیش از ۳۰ درصد 
محصولات پروتئینی و دامی استان ایلام را تولید می کنند، 
ضمن اینکه بیکاری در جامعه عشایری زیر چهار درصد است.

یاسمی عنوان کرد: در بحث تأمین علوفه و نهاده های دامی 
عشایر، در سال جاری نزدیک به هفت هزار تن علوفه یارانه ای 
بین عشایر توزیع شده و هفت هزار و ۲۰۰ تن دیگر نیز در اختیار 

عشایر قرار می گیرد.
او افزود: نهاده بر اساس دفترچه های عشایر، پلاک کوبی و 
کارت شناسایی عشایر به صورت مدت دار در اختیار عشایر 
استان قرار داده می شود. او با اشاره به مشکلات فروش دام 
زنده عشایر ایلام، افزود: بحث خرید دام نیز یکی از مصوبات 

سفر ریاست جمهوری در ایلام بود که هم اکنون درحال انجام 
است.

یاسمی ادامه داد: یکی دیگر از موضوعات برای حل مشکلات 
عشایر، بحث صادرات دام بود که این موضوع نیز در سفر 
ریاست جمهوری به ایلام تصویب و موافقت و دستورالعمل 

اجرایی آن نیز ابلاغ شده است.
مدیرکل امور عشایری ایلام عنوان کرد: در طول هفته جاری 
طی جلساتی که با مسئولان کشوری برگزار شده قرار است از 
طریق گمرک مهران با طرفین عراقی و حوزه کشور های عربی 
هماهنگی لازم انجام شود که بتوانیم دام عشایر را توسط 
تشکل های عشایری به کشور های همجوار نیز صادر کنیم و 

سود این حوزه نیز به اقتصاد عشایر و خود عشایر می رسد.
یاسمی افزود: یکی دیگر از موضوعاتی که در سفر ریاست 
جمهوری پیگیری شد بحث مرحله دوم خرید دام مازاد عشایر 
است. در فاز اول خرید ۸۵ هزار رأس دام حذفی عشایر در 
دستور کار قرار داده شده و در فاز دوم خرید بره پرواری عشایر 

با کیلویی ۶۲ هزار تومان آغاز خواهد شد.
با توجه به مشکلات متعدد عشایر استان ایلام برای بحث 
فروش دام و تأمین نهاده ها، نیاز است هرچه زودتر زمینه 

صادرات دام عشایر فراهم شود.

از خشکسالی تا...

مشکلات تمام نشدنی عشایر ادامه دارد

بندرعباس

»معاون اقتصادی رئیس جمهور« مطرح کرد:

دیگر تعلل در ترخیص کالاهای 
اساسی را نمی پذیریم

محسن رضایی معاون اقتصادی رئیس جمهور بعد از حضور 
در روستای زلزله زده گیشان به عنوان  کانون زلزله و بررسی 
اوضاع و ابلاغ پیام رئیس جمهور در جلسه شورای برنامه 

ریزی و توسعه استان هرمزگان شرکت کرد.
دیدگاه ها  گزارش ها،  استماع  از  این نشست پس  در  وی 
و چالش های پیش روی استان از زبان مسئولان مرتبط 
اظهار داشت: امسال سال تلاش برای ما است و همه باید 
کمک و تلاش کنند تا مسائل و مشکلات معیشتی مردم 
و محرومیت هایی که در هرمزگان و دیگر استان ها وجود 

دارد برطرف شود.
رضایی با اشاره به بازدید از اسکله و انبارهای بندر شهید 
رجایی بیان کرد: هدف و سیاسیت دولت سیزدهم در بحث 
ترخیص و حمل کالاهای وارداتی که گاها در گمرک و بنادر 
معطل می شوند این است که حمل کالا را یکسره کنیم 
به صورتی که کالاها به صورت مستقیم از کشتی تخلیه 
و بر روی وسایل نقلیه منتقل شود و به مقصد استان ها 

ارسال شود.
اطلاعات  باید  کرد:  بیان  رئیس جمهور  اقتصادی  معاون 
کشتی ها بلافاصله قبل از رسیدن به بندرگاه ثبت و وارد 
سامانه شود و به محض اینکه وارد بندرگاه شد با کمترین 
توقف بارها تخلیه و از طریق ریل و ماشین اقلام به دست 
مردم برسد تا زمان کمتری صرف ترخیص کالاهای اساسی 
شود چرا که هر چقدر معطلی کالاها بیشتر باشد قیمت 

تمام شده آنها نیز مورد تاثیر قرار می گیرد.
محسن رضایی گفت: اخیرا به استان خوزستان سفر کرده 
و از بندرامام خمینی بازدید کردیم در این بندر در 6 ماهه 
نخست امسال 2 هزار کامیون از این بندر تخلیه و بارگیری 
شده بود اما اکنون روزانه به سه هزار کامیون رسیده است که 
امیدواریم این مهم در بندرشهید رجایی و مساله کانتینرهای 
انباشت شده در این بندر نیز به زودی اتفاق بیافتد و شاهد 
تسریع ترخیص و افزایش بارگیری های کامیون ها به سمت 

نقاط مختلف کشور باشیم.
وی همچنین با اشاره به بازدید از مجمتع کشتی سازی 
سازی  کشتی  گفت:  ایران)ایزوایکو(  فراساحل  صنایع  و 
هرمزگان  بسیار خوب و دارای کارشناسان با تجربه ای بود که 
هم اکنون کشتی های متوسط تا 35 هزار تن در آن تولید 
و تعمیر می شد اما تقاضای مسئولان این مرکز افزایش این 
حجم به 70 تا 100 هزار تن بود که برنامه داریم با مشارکت 
برخی از کشورهای خارجی بتوانیم ظرفیت کشتی سازی 
هرمزگان را افزایش داده و کشتی سازی خوبی را در منطقه 

به وجود بیاوریم.
وی به بازدید از مناطق زلزله زده فین هرمزگان نیز اشاره کرد 
و اظهارداشت: بنا بر توصیه ریاست جمهوری و پیگیری 
مصوبه های معاون اول بازدیدی از مناطق زلزله زده فین 
داشتیم که کارهای خوبی در این منطقه انجام شده و ما 
آمده بودیم به مردم و گروه های جهادی بگوییم که دولت در 

کنار مردم زلزله زده هست و فراموش شان نمی کنیم.

البرز

ایلام

»امام جمعه کرج« مطرح کرد: 

قوه قضائیه با تخلف گودبرداری در حصارک برخورد کند
آیت الله سیدمحمدمهدی حسینی همدانی در خطبه دوم 
نماز جمعه این هفته کرج اظهار داشت: نقش مردم از 
ابتدای انقلاب  ملموس است و مردم ایران در نظام 
اسلامی نقشی پررنگی دارند. یکی از عوامل موفقیت 
نظام همراهی مردم و اعتماد مردم در برهه های مختلف  

است.
امام جمعه کرج با اشاره فرارسیدن روز مجلس و تبریک 
این روز به نمایندگان ، بیان کرد: شهید مدرس الگوی 
مجلسیان و  شخصیتی بزرگ بود. نماینده ولی فقیه در 
استان البرز با بیان اینکه خدا ترسی یکی از ویژگی های 

بارز  شهید مدرس بود، تصریح کرد: کسی که بخواهد 
برای خدا کار کند از هیچ چیز نمی ترسد.

رئیس شورای فرهنگ عمومی استان البرز با اشاره 
به امروز هم اگر مجلس می خواهد موفق عمل 
کند باید همه توجهش به خدا باشد، عنوان کرد: 
مجلس باید برای خدا کار کند و از هیچ قدرتی 

جز خدا نترسد.
وی با بیان اینکه مجلس انقلابی هرگز ارتباط خود 
را توده مردم قطع نمی کند ، تصریح کرد: مجلس 
به  را  گری  اشرافی  آمدن  وجود  به  اجازه  انقلابی 
هیچ کسی نمی دهد و با مخالفان قانون مماشات 

نمی کند و توصیه پذیر  نیست.
امام جمعه با بیان اینکه مجلس انقلابی 

اهل جنجال آفرینی نیست و برای خدا 
کار می کنند،  متذکر شد : مجلس 

و  بریز  و  اصراف  اهل  انقلابی 
بپاش نیست و دشمن را شاد 

نمی کند.
نماینده ولی فقیه در استان 

البرز با بیان اینکه مجلس باید عدالت خواه باشد ، گفت: 
مجلس باید قوانین دست و پاگیری که برای پیشرفت 
قانون  بردارد.  راه  سر  از  را  کند  می  ایجاد  مانع  امور 
انتخابات مجلس و شورای شهر باید اصلاح جدی شود و 
در حال حاضر قانون  شوراهای اسلامی مشکلات زیادی 

دارد و باید این روند اصلاح شود.
نماینده ولی فقیه در استان البرز با بیان اینکه برخی 
دارند  البرز  استان  از  کمتر  جمعیتی  که  استان هایی 
نمایندگان بیشتری در مجلس دارند، افزود: استان به 
این بزرگی تنها سه نماینده 
بر  و  دارد  مجلس  در 
نیاز  قانون  اساس 
است که به تعداد 
ن  گا یند نما
مجلس از البرز 

اضافه شود.
جمعه  امام 
اشاره  با  کرج 
بیشتر  امروز 
اولویت بندی  به 
نیاز  مسایل 

داریم و انتظار از مجلس اولویت بندی و نظارت است 
، ادامه داد: اقتصاد و دیپلماسی اقتصادی باید به جد 

توسط دولت  دنبال شود.
نماینده ولی فقیه در استان البرز با اشاره به توان و قوت 
نیروی دریایی در حفاظت از آب های سرزمینی   گفت: 
ایران  از  فراسرزمینی  توانایی حفاظت  نیرو  این  امروز 

اسلامی و اموال دارایی کشور و  امنیت دریایی را دارد.
حسینی همدانی با اشاره به اینکه دولتمردانی که اقتصاد 
قضایی  دستگاه  توسط  باید  کردند  چالش  را  کشور 
تعقیب شوند، ادامه داد: این خسارت ها باید جبران شود.
وی با بیان اشاره به اینکه  متکبرین توسط خدا خیلی 
زود  رسوا می شوند، ادامه داد: باتجربه ترین  رهبر جهان 
در این روزها دچار چالش شده است و  با اقدامات خود 

کشورش را دچار گرفتاری کرده است.
از  خود  میدانی  بازدید  به  اشاره  با  کرج  جمعه  امام 
باید  گودبرداری  این  کرد:  گودبرداری حصارک تصریح 
هرچه سریعتر ساماندهی شود و این گودبرداری دارای 

خطراتی برای مردم و ساکنان اطراف است.
وی گفت: تخلفاتی در این طرح صورت گرفته و در حال 
حاضر باید سریعا نسبت به چاره اندیشی نسبت به رفع  
خطر در این پروژه اقدام شود و اهمالی در این زمینه 

صورت نگیرد.
با  قضایی  دستگاه  کرد:  تصریح  کرج  جمعه  امام 
این زمینه ورود  باید در  اسناد موجود  به  توجه 
کرده و متخلفان را تحت تعقیب قرار دهد و 
اگر خسارتی بر اهالی وارد شده باید تعیین 
و  شود  جبران  اهالی  خسارت  و  خسارت 
دستگاه قضایی باید به جد در این زمینه 

ورود کند.

»دنیای هوادار« یاد و خاطر زنده یاد »احمد طالبی«
- شهید مدافع سلامت - را گرامی می دارد
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فرهنگی

فرهنگ عمومی

در گفت وگویی مطرح شد:

اهمیت »اسباب بازی« در
 زندگی بچه ها

حسین بهمنیار، تولیدکننده اسباب بازی، در گفت وگویی درباره 
اهمیت و تأثیرِ اسباب بازی  در جامعه بیان کرد: اسباب بازی 
باید به گونه ای باشد که کاربری آن برای کودک ساده باشد. 
برای  این است که  استاندارد  اسباب بازی های  اصلی  ویژگی 
کودکان سخت نیستند. اگر اسباب بازی سخت و پیچیده باشد، 
اعتمادبه نفس کودک را کم می کند و اگر بیش از حد ساده 
باشد، از رشدِ هوشیاری و فکری کودک جلوگیری می کند. 
اسباب بازی هایی که والدین برای بچه ها می خرند، از جنبه های 
مختلف حائز اهمیت است، اما گاهی دیده  می شود آن ها تنها 
چیزهایی را خریداری می کنند که تنها برای خودشان جذابیت 
می بایست  اسباب بازی  خرید  برای  خانواده  کودک.  نه  دارد، 
حساسیت بیشتری به خرج دهد و محصولی خریداری کند که 
هم بچه را پریشان نکند و هم به هوش و فکرِ او کمک کند و 

باعث لذّت بیشترِ او شود.
این تولیدکننده ویژگی های برتر اسباب بازی را متناسب با سنین 
مختلف بدین ترتیب برشمرد: اسباب بازی باید موردپسند کودک 
باشد؛ به طوری که رنگ، طرح، جنس و مواد اولیه آن کیفیت 
بالایی داشته  باشد که بر اثر استفاده و مرور زمان، زود از بین 
نرود. بعضی به غلط اسباب بازی را صرفاً کالایی لوکس و برای 
سرگرمی می بینند، اما این نگرش نادرستی  است. اسباب بازی 
می تواند نقش بسزایی در رشد و تکاملِ شخصیتِ آینده کودک 

به وجود بیاورد.
او در ادامه گفت: شاید باتوجه به شرایط اقتصادی خانواده ها، 
ویژه   اهمیت  اسباب بازی ها  در خرید  که  نکته ای  نخستین 
بازی و سرگرمی  باشد. محصولات  آن  پیدا می کند، قیمت 
نباید گران باشند. متأسفانه مردم به سختی هزینه های زندگی 
را تأمین می کنند و از این جهت، قیمت ها نبایستی بالا باشد 
که امکان خرید تنها به اقشار پردرآمد محدود شود. خوشبختانه 
تولیدکنندگان در ایران از مواد باکیفیت استفاده می کنند و 
اسباب بازی های خوبی می سازند که هم به رشد کودکان کمک 
می کند و هم این که از بابتِ قیمت ها فشار زیادی را بر دوشِ 
خانواده ها نمی گذارد. در بعضی موارد حتی بهترین برندهای 

عروسک سازی در دنیا نمی توانند با اجناس داخلی رقابت کنند.
بهمنیار در پایان درباره نقاط ضعف و قوت اسباب بازی های 
موجود در بازار توضیح داد: اسباب بازی  های تولیدی موجود در 
بازار دو دسته اند؛ یکی دسته ای که پایه  مبنایی نسبتاً علمی 
دارند که تحت نظر کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان 
فعالیت می کنند و محصولات خوبی تولید می کنند و دسته دیگر 
اجناسی را که مشابه خارجی دارند، به صورت غیرقانونی تولید 
کرده اند و انگیزه شان بیشتر کسب سود و درآمد است. اسباب بازی 
کالایی فرهنگی  است و کسانی که کارِ فرهنگی می کنند باید از 
بروزِ مشکل در این حوزه جلوگیری کنند. امید می رود کانون 
رفته رفته تولیدکنندگان و واردکنندگان غیرمجاز را شناسایی کند 
و حمایت بیشتری از تولیدی های داخلی داشته  باشد. فرهنگ 
استفاده از اسباب بازی دقیقاً مانند تکامل و رشد گیاه است که 
به آموزش وپرورش و نهادهای مربوطه مرتبط می شود؛ لازمه 
رشد این گیاه ارزش گذاری و بها دادن نهادهاست. در بسیاری از 
کشورها خرید سالانه اسباب بازی حدوداً ۴۰ دلار است اما در ایران 
از هشت دلار تجاوز نمی کند. مردم و مسئولان باید توجه داشته  

باشند که اسباب بازی در صدرِ اولویت هاست.

سینما و تئاتر

در هفته ای که گذشت، حدود ۵۰۰ هزار نفر به تماشای 
فیلم های سینمایی روی پرده نشستند. در چند هفته 
اکران  چرخه  به  جدیدی  فیلم های  تناوب  به  گذشته 
سینماها اضافه شده اند که در بین آن ها »گشت ۳« یکه 
تاز فروش است. البته برخی فیلم های دیگر هم که ژانری 

متفاوت دارند با استقبال مخاطب روبه رو شده اند.
بر اساس اطلاعات سامانه مدیریت و فروش 
و اکران در سینما )سمفا( فیلم »گشت ۳« 
به کارگردانی سعید سهیلی که از ۲۶ آبان ماه 
روی پرده رفته، تاکنون نزدیک به ۸ میلیارد و 
۵۰۰ میلیون تومان بلیت فروخته و بیش از 

۳۶۸ هزار نفر مخاطب داشته است.
یعنی  اکران  حال  در  کمدی  فیلم  دیگر 
»دینامیت« هم به کارگردانی مسعود اطیابی 
که از تیر ماه در حال اکران است تا کنون با 
بیش از یک میلیون و ۱۰۰ هزار نفر مخاطب 
به فروش ۲۴ میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان 

رسیده است.
فیلم »قهرمان« جدیدترین ساخته اصغر فرهادی تاکنون 
بیش از ۳۳ هزار نفر را به سینماها کشانده و به فروش 

هفت میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان رسیده است.
فیلم »منصور« به کارگردانی سیاوش سرمدی که به زندگی 
شهید ستاری می پردازد، تاکنون یک میلیارد و  ۱۰۰ میلیون 
تومان بلیت فروخته است. این فیلم قرار بود در نماز جمعه 

امروز به صورت رایگان برای نمازگزاران اکران شود که با 
مخالفت سازمان اوج روبرو شد.

 فیلم »پوست« ساخته برادران ارک هم از جمله فیلم هایی 
ژانر  به  باتوجه  اما  رفته  پرده  روی  مهرماه  از  که  است 
متفاوتش مخاطب خوبی را جذب کرده و تا کنون با بیش 
از ۳۳ هزار نفر تماشاگر به فروش ۷۲۵ میلیون تومان 

رسیده است.
فیلم عاشقانه »آتابای« ساخته نیکی کریمی که از سوم آذر 
ماه روی پرده رفته نیز تاکنون بیش از ۱۲ هزار نفر تماشاگر 
داشته و حدود ۳۰۰ میلیون تومان هم بلیت فروخته است.

به  سینماها  روزهای  این  کمدی  دیگر  »آپاچی«  فیلم 
کارگردانی آرش معیریان از جمله فیلم های کم مخاطب 

بوده و فعلا حدود ۱۶۰ میلیون تومان بلیت فروخته است.
»حکم تجدیدنظر« به کارگردانی محمد امین کریم پور که 
سینمایی  پردیس  در  حاشیه داری  اکران  گذشته  هفته 
این  مخاطب  کم  فیلم های  دیگر  از  داشت،  کورش 
روزهاست که پس از گذشت ۱۰ روز از شروع اکران حدود 

۱۶۰ میلیون تومان فروش داشته است.
فیلم »تومان« به کارگردانی مرتضی فرشباف 
هم اگرچه در جشنواره فجر دو سال قبل 
با استقبال و جلب نظر برخی منتقدان و 
مخاطبان همراه بود اما چندان فروش بالایی 
نداشته و تاکنون حدود ۹۵ میلیون تومان 

فروش داشته است.
هاشمی  سیدجواد  ساخته  گربه ها«  »شهر 
که از سوم آذر روی پرده رفته نیز تاکنون به 
فروش ۹۲ میلیون و ۳۵۰ هزار تومان رسیده 

است.
دیگر فیلم جدید این روزهای سینما که از 
دو روز قبل روی پرده رفته »رمانتیسم عماد 
و طوبا« به کارگردانی کاوه صباغ زاده است که زنده یاد علی 
انصاریان هم در آن بازی کرده بود. این فیلم که هنوز 
تعداد سالن زیادی را برای نمایش در اختیار ندارد نزدیک 
به ۲۳ میلیون تومان فروش داشته است. آمار فروش این 
گزارش براساس اطلاعات به روز شده سمفا تا ساعت ۱۱ 

جمعه پنجم آذرماه ثبت شده است.

آمار فروش و تماشاگران فیلم های روی پرده سینماها

سی و چهارمین جشنواره بین المللی فیلم مستند آمستردام 
را معرفی کرد.  برندگان بخش های مختلف خود  )ایدفا(، 
در این رویداد که به عنوان معتبرترین جشنواره سینمای 
مستند جهان شناخته می شود، فیلم »آب، باد، خاک، نان« 
ساخته مهدی زمان پور کیاسری تقدیر ویژه هیات داوران 
بخش مستند کودک و جوان را دریافت کرد و »چهره پرداز« 
ساخته جعفر نجفی نیز جایزه فیپرشی )انجمن بین المللی 
منتقدان فیلم( را همراه با جایزه نقدی ۵ هزار یورویی به 

خود اختصاص داد. 
 امسال جایزه بهترین فیلم مستند بلند بخش مسابقه اصلی 

ایدفا به »آقای لندزبرگیس« ساخته »سرگئی لوزنیتسا« محصول 
مشترک لیتوانی و هلند تعلق گرفت و جایزه بهترین کارگردانی 

هن به »کودکان مه« ساخته  »دیم ها لو« از ویتنام رسید. 
پگاه  نکنم« ساخته  فراموش  میکنم  »من سعی  مستند 
آهنگرانی در نخستین نمایش جهانی خود در بخش مسابقه 
مستندهای کوتاه جشنواره ایدفا، مستند »مشق شب« ساخته 
عباس کیارستمی در بخش »تمرکز: زمان آینده«  و مستند 
مهران  و  نجاتی  اشکان  مشترک  ساخته  امشب«  »مشق 
نعمت اللهی حاضر در بخش »Luminous« نیز دیگر نمایندگان 

سینمای ایران در این رویداد سینمایی بودند.

فیلم سینمایی »قهرمان« ساخته اصغر فرهادی در اوایل سال 
جدید میلادی در کشور ایتالیا اکران عمومی می شود. کمپانی 
»لاکی رد« که حق پخش »قهرمان« را در ایتالیا بر عهده دارد، 
ساخته جدید فرهادی را از ۵ ژانویه ۲۰۲۲ )۱۵ دی ماه( در این 

کشور اکران عمومی می کند. 
»قهرمان« که نماینده سینمای ایران در شاخه بهترین فیلم 
بین المللی نود و چهارمین دوره جوایز سینمایی اسکار است، 
از ۲۲ دسامبر ۲۰۲۱ )چهارشنبه، اول دی ماه( در کشور فرانسه 
اکران خود را آغاز می کند و پس از آن از ۷ ژانویه ۲۰۲۲ )۱۷ 

دی ماه( در سینماهای آمریکا اکران می شود و پس از آن به 
ترتیب در سینماهای اسپانیا، سنگاپور، ترکیه، سوئد و روسیه 

نیز نمایش عمومی خواهد داشت. 
این فیلم در نخستین نمایش جهانی خود در بخش رقابتی 
جشنواره فیلم کن امسال رونمایی و جایزه بزرگ هیات 

داوران کن را به خود اختصاص داد. 
»قهرمان« با حضور امیر جدیدی و  محسن تنابنده از جمله 
بخت های اصلی شاخه اسکار بهترین فیلم غیرانگلیسی زبان 

سال به شمار می رود.

فیلم سینمایی»مردن در آب مطهر« نوید محمودی در سه 
جشنواره بین المللی نمایش داده  می شود. »مردن در آب 
مطهر« به نویسندگی و کارگردانی نوید محمودی و تهیه 
کنندگی جمشید محمودی در جشنواره های باستاو در 
آلماتی قزاقزستان )نهمین دوره(، خروس طلایی )چهلمین 
دوره( در فوجیان چین و استکهلم سوئد )دوازدهمین دوره( 

به نمایش گذاشته می شود.
 »مردن در آب مطهر« فیلم برگزیده جشنواره فجر در جشنواره 

فیلم بوسان جایزه ویژه »کیم جی سئوک« را دریافت کرده 
است. عاشقانه برادران محمودی قصه چند جوان مهاجر 

افغان را روایت می کند که قصد رفتن به اروپا را دارند.
علی شادمان، ندا جبرائیلی، متین حیدرنیا ، صدف عسگری، 
سوگل خلیق، علیرضا آرا، امیررضا رنجبران، خیام وقار ، 
فاطمه  اسحاقی،  ،فرید  جعفری  مقدمی،مهتاب  پیمان 
شکری، محیا رضایی ،فاطمه میرزایی و علیرضا مهران در 

این فیلم نقش آفرینی کرده اند.

۲ جایزه »ایدفا« به سینمای مستند ایران رسید

تاریخ اکران »قهرمان« در ایتالیا اعلام شد

۳ حضور بین المللی برای »مردن در آب مطهر«

»دنیای هوادار« یاد و خاطره زنده یاد »عزت الله انتظامی«
 - پیشکسوت سینما، تئاتر و تلویزیون - را گرامی می دارد
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ورزشی

تیم گلف تهران با بازیکنانی چون نازنین شهرکی، لیلا، بهناز 
و الهه سربازی، آلاله آتین، لیلا مجلسی، فاطمه سهام و مینو 
فرجی در مسابقات آزاد گلف بانوان سراسری ۱۴۰۰ که در دو 

روز برگزار شد، مقام اول و قهرمانی را کسب کرد.
در  تهران،  تیم  اعضای  از  نمایندگی  به  مجلسی  لیلا 
گفت:  هوادار  دنیای  روزنامه  با  اختصاصی  گفت وگویی 
مسابقات گلف بانوان ۱۴۰۰ طی دو روز برگزار شد که این 
رقابت ها سطح بالایی برخوردار بود، چرا که تعداد اعضای 
شرکت کننده بالا بود و این افراد بازیکنان منتخب هر استان 
بودند، یعنی هر استان برای شرکت در مسابقه انتخابی برگزار 
کرده بود و از بین بانوان شرکت کننده ای که در آن مسابقه 
حضور داشتند، بهترین ها را انتخاب و در واقع برترین های 
استانی در این مسابقات شرکت کرده بودند، به لحاظ کیفی، 
تیم های شرکت کننده سطحی عالی داشتند که این موضوع 

رقابت  ها را جذاب تر کرده بود.
وی افزود: به لحاظ امکانات، ما در استان تهران بودیم که 

محل برگزاری مسابقات هم تهران بود، مشکل خوابگاه و رفت 
و آمد نداشتیم، البته برای هماهنگی چنین تورنمنت هایی 
همه چیز نمی تواند صد در صد عالی باشد و ممکن است 
معایبی وجود داشته باشد، اما مسابقات با حداقل مشکلات 

برگزار شد. 
از چالش های موجود،  اما یکی  مجلسی خاطر نشان کرد: 
مشکل استفاده از زمین گلف برای تمرینات است، من با 
هزینه شخصی از زمین استفاده کردم و بازیکنان دیگر را 
نمی دانم و قاعدتاً باید برای ملی پوشان شرایطی فراهم شود 
که بتوانند راحت تمرین کنند، البته قرار است که این مشکل 
برطرف شود، اهم خواسته من از فدراسیون این است که 
در مسابقاتی که در این سطح برگزار می شود تقسیم بندی 
و رقابت ها در دو سطح برگزار شود، ۴ روز برای این مسابقه 

اختصاص پیدا کند، رقابت ها 
برای بازیکنانی با هندی ۰ تا 
برگزار  بالاتری  ۱۵ در سطح 
جداگانه  مسابقه  شود، 
برای  بعدی  مسابقه  و 
هندی کپ  با  بازیکنانی 
در  واقعاً  و  باشد  تا ۳۰   ۱۶
باعث  که  برگزار  میدان   ۱۸
شود سطح واقعی بازیکنان 
و  ما  برای  شود،  مشخص 
طی  در  بازیکنان ضعیف تر 
سال تمرین بیشتری داشته 
باشند و بتوانند خودشان را 
به بازیکنان قوی تر برساند و 
از یک طرف بازیکنان قوی 
هم بتوانند سطح خودشان 
را بالاتر ببرند. شاید بتوانیم 
برون مرزی  مسابقات  به 
واقعاً  اما  کنیم،  پیدا  راه 
فدراسیون  که  مسابقاتی 
بازیکنانی  می کند،  برگزار 

باانگیزه در آن شرکت و هدفمند تمرین می کنند. 
مجلسی افزود: خواسته من از رسانه ها این است که طبق 
و ستونی حتی الامکان کوچک، حداقل  برنامه ریزی منظم 
ورزش گلف  به خصوص  بانوان  ورزش  به  هفته ای یک بار 
بانوان اختصاص دهند که برنامه ریزی شود و ما بتوانیم به 
صورت هدفمند و موضوعی در آن مطلب داشته باشیم و 
روزنامه یا آن خبرگزاری را دنبال کنیم و نه اینکه گذرا مطلبی 
چاپ شود، فقط برای یک مسابقه باشد و تا مسابقه بعدی 
مطلبی کار نشود، ما باید بدانیم چه جایگاهی داریم و در چه 
رسانه هایی جایگاه داریم و به ما اهمیت می دهند، بتوانیم 

روی آن برنامه ریزی کنیم و با برنامه های هدفمند موضوعاتی 
را که هماهنگ کردیم و دوست داریم انتشار پیدا کند در این 
ستون داشته باشیم که ورزش گلف بانوان بیشتر مطرح شود 
و دیده شود و زمینه رقابت های بعدی هم فراهم شود چراکه 
وقتی مردم آگاهی و خبر داشته باشند، علاقه و میل به 
شرکت در بازی و تمرین گل و حتی مسابقه را خواهند داشت 
و این به پیشرفت ما کمک خواهد کرد و تشویقی برای بانوان 

علاقمند به گلف خواهد بود. 
مجلسی خاطرنشان کرد: به هر حال هدف هر ورزشکار برای 
شرکت در هر مسابقه ورزشی این است که بتواند جایگاه 
بالاتری کسب کند و انشاالله بتوانیم از سطح کشوری به 
در  شرکت  برای  کنیم،  پیدا  راه  هم  برون مرزی  مسابقات 
این  در  برای شرکت  آمادگی کامل  مسابقات جهانی هنوز 
به  و  نداریم  را  مسابقات 
بالا نرسیدیم که  این سطح 
مسابقات  این  در  بتوانیم 
چیزی  اولین  کنیم،  شرکت 
که خیلی مطرح است بازی 
در  باید  که  است  بازیکنان 
به  ورود  و  جهانی  سطح 
باشند  قبول  قابل  مسابقه 
کسب  هم  مقام  اگر  حتی 

نکنند. 
حال  در  کرد:  تصریح  وی 
مسابقات  در  نمی توانیم 
چرا  کنیم،  شرکت  جهانی 
مسابقات  در  شرکت  که 
جهانی مستلزم این است که 
آموزش هایی را در سطح بالا 
دیده باشیم و حداقل در مدت 
کوتاه یا بلند، در زمینه ها و 
مناطقی شبیه زمین هایی که 
قرار است مسابقه برگزار شود 
تمرین کرده باشیم و بعد به 
آن مسابقه اعزام شویم که بتوانیم با یک نتیجه قابل قبول 
از مسابقه داشته باشیم، شرکت در مسابقات جهانی مستلزم 
یک برنامه ریزی کامل و جامع است، آن هم با پشتوانه مالی 

مناسب که امیدواریم این شرایط محقق شود.
این ورزشکار گفت: با توجه به فعالیت هایی که فدراسیون 
به  می دهد  انجام  ایران  اسلامی  جمهوری  گلف  محترم 
خصوص در قسمت بانوان و نایب رئیس محترم فدراسیون 
گلف که به دلیل انگیزه بالایی که دارند و هدفمند بودن 
برنامه های ایشان و اینکه واقعاً دلسوز ورزش گلف بانوان 
هستند قطعاً خوب خواهد بود، اما چیزی که مد نظر است 

و واقعیتی که وجود دارد این است که ما کمبود امکانات 
داریم که این ضربه بزرگی به این رشته ورزشی و پیشرفت 
بانوان خواهد زد، چرا که مهمترین عاملی که در هر ورزشی 
وجود دارد به خصوص گلف این است که زمین مناسبی 
نتیجه  مناسب،  زمین  داشتن  بدون  و  باشد  داشته  وجود 
خوبی حاصل نمی شود، برای حل و این مشکل باید مسئولین 
مملکتی و مقامات عالی رتبه ورزشی به کمک و همکاری 

فدراسیون گلف بیایند.
مجلسی گفت: کمبود زمین به ضرر بازیکنان است و باعث 
می شود بازیکن ضربه ببیند و نتواند موفق شود و بازیکنی 
که حرفه ای ورزش را دنبال می کند احتیاج به زمین تمرین 
مناسب دارد، هزینه استفاده از زمین برای هر روز بالاست 
انجام شود  تعاملاتی  باید  بازیکنان حمایت شوند،  باید  و 
که نفرات ۱۰ تا ۱۵ نفر اول کشور بتوانند به راحتی از زمین 
که  گیرد  صورت  هماهنگی  بشود  انشاالله  کنند،  استفاده 
ورزشکاران بیشتر تمرین کنند و هماهنگی بین بازیکن و 
مربی در زمین انجام شود اما در حال حاضر ما از شرایط 

موجود راضی هستیم.
وی در پایان تصریح کرد: از آقای دکتر حمید عزیزی رئیس 
دکتر  خانم  محترم  رئیس  نایب  گلف،  فدراسیون  محترم 
نفیسه علی قاضی و دبیر محترم فدراسیون گلف آقای مهرداد 
جمشیدی که شرایط مناسب را برای ما فراهم کردند و ما 
آرزوی  برای آن ها  این عزیزان تشکر می کنیم و  از همگی 

موفقیت داریم.

دیالوگ

»عضو تیم بانوان گلف تهران« در گفت وگو با »دنیای هوادار« مطرح کرد:

شرکت در مسابقات جهانی مستلزم برنامه ریزی است

»دنیای هوادار« یاد و خاطره زنده یاد »داریوش صیدی«
 - پیشکسوت کشتی، - را گرامی می دارد

سارا گلزاری

  خبرنگار

رویداد

اولین دوره مسابقات آزاد قهرمانی جهان تکواندو زنان با حضور 
۱۷۰ تکواندوکار از ۳۱ کشور از روز پنجشنبه در سالن گرین 
هال ریاض آغاز و به مدت سه روز ادامه دارد. روز جمعه، 
مبارزات اوزان ۴۹-، ۵۷- و ۷۳- انجام شد که ناهید کیانی، زهرا 

شیدایی و ملیکا میرحسینی نمایندگان ایران بودند.
شیدایی در وزن ۵۷- کیلوگرم موفق شد به فینال مسابقات 
جهانی صعود کند. او برای راهیابی به فینال ابتدا به مصاف 
النا میرونیوک از روسیه قهرمان و نایب قهرمان اروپا رفت و 
۱۲ بر ۹ به برتری رسید و سپس رو در روی نیکیتا گلاسنویچ 
از کرواسی دارنده مدال برنز جهانی قرار گرفت و در راند طلایی 

پیروز شد.

نماینده وزن چهارمی تکواندو کشورمان در گام سوم با النا 
کریویچنکو از روسیه مبارزه کرده و نتیجه را ۱۲ بر ۳ به نفع 
خود به پایان رساند. شیدایی در مرحله نیمه نهایی به مصاف 
آلیاه پاول از انگلیس دارنده مدال برنز قهرمانی جهان، طلا 
قهرمانی نوجوانان جهان و ... رفت و با شایستگی و نتیجه 
۱۷ بر ۱۹ پیروز شد تا به فینال این دوره از رقابت ها راه 

پیدا کند.
رقابت های فینال عصر شنبه انجام خواهد شد که شیدایی 
برای کسب مدال طلا باید با مارگاریتا بلیزنیاکوا از روسیه 
قهرمان اروپا و نایب قهرمان نوجوانان جهان مبارزه کند. ناهید 
کیانی دیگر نماینده ایران در این وزن با یک پیروزی و یک 

شکست از دور مسابقات کنار رفت.
همچنین، ملیکا میرحسینی در وزن ۷۳- کیلوگرم بر سکوی 
سوم جهان ایستاد و برنز گرفت. او در گام اول راما ابوالروب از 
اردن را با نتیجه ۱۳ بر ۸ شکست داد و سپس کانسل دنیز از 

قزاقستان را با نتیجه ۱۳ بر ۹ از پیش رو برداشت.
وی در مرحله نیمه نهایی با پولینا خان از روسیه دارنده برنز 
قهرمانی اروپا مبارزه کرد که این دیدار با نتیجه ۱۰ بر ۱۰ به 
راند طلایی کشیده شد و در نهایت هم نماینده روسیه به 
برتری رسید تا میرحسینی به مدال برنز بسنده کند. هدایت 
این نفرات برعهده مهرو کمرانی به عنوان سرمربی و ریحانه 

فولادی به عنوان مربی است.

تکواندوی آزاد زنان جهان؛

»شیدایی« فینالیست شد؛ مدال برنز برای »میرحسینی«
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مکث

پرونده رقابت های کشتی آزاد و فرنگی نظامیان جهان در تهران 
بسته شد. این دوره از مسابقات به جهت سطح کمی و کیفی 
چندان مطلوب نبود. شانس آوردیم که روس ها با برخی از نفرات 
مطرح خود پای در میدان گذاشته بودند در غیر این صورت تیم 
ها و شرکت کنندگان دیگر کشورها دیگر در حد و اندازه ای 
نبودند که بتوان در خصوص عملکرد آنها درنگ و تامل داشته 

باشیم.
روس ها که به نظر می رسد مطابق پیمان نانوشته همواره باید 
یک پله بالاتر از ما و در اوج قله کشتی جهان قرار داشته باشند، 
موفق شدند در کشتی آزاد عنوان قهرمانی را از آن خود کرده و 

تیم ما را در خانه پشت سربگذارند. 
در کشتی فرنگی اما معادله تغییر یافت و تیم کشورمان توفیق 
پیدا کرد تا با ۳ امتیاز اختلاف بالاتر از آنها سکوی نخست را 
به خود اختصاص دهند. این روس ها در جهان کشتی هرگاه 

اراده می کنند خود را به سکوی قهرمانی دنیا می رسانند و دیگر 
مدعیان چاره ای ندارند جز آنکه به اقتدار آنها گردن نهند. 

مسابقات نظامیان جهان، در حالی به میزبانی ما و در سالن 
۱۲ هزارنفری برگزار شد که صندلی ها تقریبا خالی از تماشاگر و 
فضای مسابقه خالی از سور و هیجان کافی بود. این در حالی 
است که گمان می رفت با فروکش کردن اپیدمی کرونا استقبال 
برگزاری  اندرکاران  دست  نه  اما  پذیرد  ها  رقابت  از  مناسبی 
مسابقات و نه فدراسیون کشتی تمهیدات کافی برای این منظور 

نیندیشیده بودند.
در چنین شرایطی، مبارزه اصلی بین کشتی گیران و تیم های 
نظامی ایران و روسیه برگزار شد. در نهایت روس ها توانستند 
با تکیه بر معدود چهره های مطرح خود از جمله قربان علی اف، 
نایفنوف و توسکایف، تیم کشتی آزاد ما متشکل از چند ملی 

پوش مطرح سال های گذشته را در خانه پشت سربگذارند. 
این معادله اما در کشتی فرنگی به گونه ای دیگر رقم خورد و 
اینبار فرنگی کاران کشورمان توانستند یک پله بالاتر از رقیب 
اصلی خود جام قهرمانی را بالای سر ببرند. با تمام این تفاسیر 
باید پذیرفت که مسابقات نظامیان جهان علی رغم استمرار و 
جدیت در برگزاری آن، از جایگاه چندان بالایی در جهان کشتی 

برخوردار نیست. 
از سوی دیگر، موفقیت یا ناکامی در مسابقات مذکور نمی تواند 
و  کشتی  موقعیت  سنجش  برای  مناسبی  معیار  و  ملاک 

کشتی گیران کشورها محسوب شود. با این وجود همین که 
فرصتی فراهم شد تا بار دیگر واژه کشتی در برخی رسانه ها 
مطرح و امکانی برای تبلیغات این ورزش ملی و آیینی ما فراهم 

شود جای خرسندی است.
در مسابقات کشتی آزاد و فرنگی ارتش های جهان خصوصا 
در رشته فرنگی با تجربه ها نتیجه لازم را نگرفتند چهره هایی 
چون حسین نوری و قاسمی منجزی، پویا ناصرپور و مختاری 
که در حد و اندازه های تیم ملی قرار دارند و تاچندی پیش 
در این جمع بودند نتوانستند در مسابقات نظامیان انتظارات 

را بر آورده کنند.
واقعیت این است که نه میزبانی مسابقات نظامیان جهان و نه 
پیکارهای لیگ برتر نتوانسته تماشاگران و علاقه مندان کشتی 
را به سمت و سوی این ورزش جذب کند. از جمله دلایل این 
مهم، ضعف عملکرد فدراسیون در امر تبلیغات، فدراسیونی 
کردن خبرنگاران منتسب به حوزه کشتی، ضعف دیپلماسی و 

فزونی دافعه نزد برخی دست اندرکاران این مجموعه برشمرد. 
به بیان دیگر و علی رغم تلاش رسانه ملی برای پخش مسابقات 
مختلف ورزش اول، پاره ای سیاست های غیرحرفه ای و نگاه سرد 
جاری در فدراسیون، شور و هیجان را از ساحت کشتی می زداید. 
به نظر می رسد این روزها عمده دغدغه رییس فدراسیون کشتی 
را اساسنامه جدید فدراسیون های ورزشی تشکیل می دهد تا 
اینکه به متن ورزش اول و رفع مشکلات درون خانواده پرداخته 

به  نگاه منفی وی نسبت  تا  باعث شده  این موضوع  شود. 
مسئولین وزارت ورزش و جوانان بیش از پیش نمود پیدا کند. 
در اینکه اساسنامه ابلاغی دارای نواقص و کاستی هایی هست 
تردید نمی توان داشت و این موضوع را قبلا و طی یادداشت 
جداگانه به تفصیل بیان کرده بودیم با این توصیف، درشرایط 
حاضر نمی توان به یکباره تغییراتی را در آن ایجاد کرد زیرا 
مستلزم طی مراحل اداری و نهایتا تایید هیات وزیران و اعضای 

شورای نگهبان خواهد بود. 
سپری شدن این مراحل، بارقبل نزدیک به دو سال طول کشید 
و چه بسا اینبار نیز ماه ها در نوبت بررسی و تایید نهایی قرار 
گیرد. مواردی از این دست و وارد شدن در پاره ای حواشی دیگر 
فضایی فراهم کرده تا اهتمام مسیولین فدراسیون بیش از خود 
کشتی معطوف به حواشی و اتفاقات غیر فنی و غیر اداری شود.
این مسائل می تواند در روند آماده سازی تیم ها ملی جهت 

شرکت در بازی های آسیایی تاثیر نامطلوب بگذارد.

اداره کل ورزش و جوانان استان اصفهان در سخت ترین شرایط 
و در روزهایی که ورزش ایران با ویروس کرونا و معضلات و 
مشکلات بسیار اساسی در رشته های مختلفِ سالنی دست به 
گریبان بود، استان اصفهان با بالاترین امتیاز، به عنوان استان 
نمونه در کشور شناخته شد و این افتخار در حالی نصیب ورزش 
اصفهان گردید، که استان اصفهان در سال 98 با درآمدی بالغ بر 
130 میلیارد ریال از محل اجاره اماکن ورزشی و در شرایط عادی 
رتبه سوم را در بین ادارات کل ورزش و جوانان استان های 

کشور کسب نموده بود. 
در حالیکه در سال 99 با برنامه ریزی علمی و اصولی مدیرکل 
با درآمد 14 میلیارد  با وجود شیوع ویروس کرونا  جدید و 
اجاره اماکن ورزشی که بخاطر تعطیلی، مشمول بخشودگی 
شده بودند و با وجود تقلیل درآمد و تعطیلی اکثر سالن ها 
و مسابقات ورزشی در بین 31 استان کشور در حوزه ورزش 
قهرمانی رتبه اول و در حوزه ورزش همگانی بعد از تهران رتبه 

دوم و در مجموع  مقام اول را در کشور کسب نمود.
اولویت های اساسی محسوب  از  آنجایی که ورزش یکی  از 
می شود ولی متاسُفانه کمتر اتفاق افتاده تا عملکرد مدیران 
از سوی مقامات استانی  مخلص و خادمان خدوم ورزش، 

ارزیابی شوند و منصفانه مورد نظر قرار بگیرند!
چنین است که ورزش اصفهان در تار تنیده شده ای بنام ساده 
انگاری گرفتار می آید و از چرایی بسیاری از نارسایی و مشکلات 
پهناور  استان  ورزش  همچنان  تا  می شود  انگاشته  نادیده 

اصفهان دچار استخوان لای زخم باشد.
مدیریت  با  اصفهان  ورزش  که  دورانی  در  داشتیم  انتظار 

میدانی مدیر جوانی که با وقوف به شرایط نا مناسب موجود 
در ورزش این استان قبول مسئولیتی بس خطیر را به جان 
خریده و سکاندار ورزش استانی شده است که به تصدیق اکثر 
کارشناسان، ورزشش با افت فاحشی مواجه بوده و بطور قطع با 

آسیب های جدی نیز روبرو بوده است.
در چنین شرایطی سید محمد طباطبایی با رزومه ای درخشان  
و با کمک همدلی و همیاری افراد کاردان و دلسوز زیر مجموعه 
ای، برنامه های راهبردی خود را طراحی و به اجرا در آورد و نقش 
سازندگی، رشد و توسعه ورزش دیار کهن نصف جهان را به 
نحو احسن و شایسته ای دنبال نمود و علی رغم همه مشکلات 
فرا روی با تلاشی بی وقفه و خستگی ناپذیر منشاء خدمات 
ارزشمندی شد که با نگاهی به عملکرد کمتر از 2 سال ایشان 
و برنامه ریزی برای سال  جاری و سال 1401 پی به این واقعیت 

انکار ناپذیر می بریم. 
برای اولین بار در تاریخ ورزش استان اصفهان، آمایش سرزمین 
کهن از سال 1399 و با شروع به کار سید محمد طباطبایی به 
اجرا در آمد و 16 رشته ورزشي المپیکی با بیش از 720 مدال، 
ظرفیت های این رشته ها در شهرستان ها شناسایی و اولویت 
بندی رشته های گوناگون در استان انجام شد که در طرح انجام 

شده بطور کامل وروشن مشاهده می شود.
تشکیل ستاداستانی بازی های آسیایی 2022 هانگژو چین 
از اواخر سال 1399 و تشکیل کمیته های فرعی آن با شرح 
وظایف مشخص که قرار است تعداد 123 ورزشکار خانم و 
آقا از 20 رشته ورزشي را به منظور کسب بیشترین سهمیه 
مورد حمایت قرار داده تا ضمن کسب سهمیه ای در خور شانُ 
نام پرآوازه اصفهان شانس کسب مدال های بیشتری نصیب 

استان شود.
تدوین برنامه راهبردی ورزش استان بادر نظر گرفتن شرایط 
کرونا و پسا کرونا، برنامه ای کاملاً اجرایی و عملیاتی با مد نظر 
قرار دادن تمامی ظرفیت های استان، برنامه ریزی در خصوص 
حضور قدرتمند در سومین دوره المپیاد استعدادهای برتر کشور 
که از نیمه دوم بهمن ماه سالجاری تا 15 اسفند ماه در 23 
رشته ورزشی قرار است به اجرا درآید و استان اصفهان در رشته 

های جودو پسران. کاراته دختران و پسران. واترپلو پسران. 
تکواندو دختران و پسران. تنیس روی میز دختران و پسران و  

شنای پسران میزبان این المپیاد باشد.
برگزاری مسابقات جهانی ورزش های زورخانه ای و کشتی 
پهلوانی در دی ماه سال جاری در اصفهان که دبیرخانه دائمی 

آن آغاز بکار کرده است.
میزبانی مسابقات قهرمانی نوجوانان آسیا در اردیبهشت، خرداد و 
تیر ماه1401، در رشته های دو اتلون )دو و میدانی ودوچرخه سواری( 
قبول میزبانی مسابقات شمشیر بازی قهرمانی آسیا در مرداد یا 
شهریورماه سال 1401 ازجمله برنامه  ریزی های تدوین شده اداره 
کل ورزش وجوانان استان اصفهان توسط مدیر کل جوان و 

انقلابی و ولائی اداره ورزش و جوانان استان اصفهان می باشد.
به هر حال با گذشت قریب به ۱۹ ماه مدیریت سید محمد 
کرونایی  دوران  ترین  وبحرانی  ترین  سخت  در  طباطبایی 
بانگاهی به عملکرد قابل قبول این مدیر تحصیل کرده وآشنا به 
ورزش استان اصفهان که باتلاش وجدیدیت  قابل تحسینی در 
صدد رفع عقب افتادگی های تکمیل پروژه های ورزشی برآمده 
است، که جدای این فعالیت ها،  بیشترین وقت خود را صرف 
حل مشکلات شهرستان ها که بازوان توانای اداره کل ورزش 

وجوانان استان اصفهان بشمار می آیند کرده 
وبسیاری از این مشکلات را با وجود 

وضعیت نامساعد کرونایی حل کرده 
و سروسامان بخشیده که متأسفانه 
از  برخی  دیدگان  از  حقایق  این 

منتقدین پنهان مانده است. 
در این میان عجیب تر از همه موضع 

گیری برخی از افراد که منافعشان را 
با روی کار آمدن طباطبایی از 

دست داده اند می باشد که 
سعی در گل آلود کردن آب 
و گرفتن ماهی دارند! واقعاً 
ورزش استان اصفهان مانند 

عجیبی  بازیهای  روزگار، 
نمی دانیم  البته  دارد! 
که  است  روزگار  بازی 
ورزش اصفهان را عجیب 
و  موافقین  که  کرده 

مخالفین امروز شمشیر به روی یکدیگر می کشند، فردا از در 
صلح و آشتی بر می آیند و سعی دارند کاسه و کوزه ها را بر سر 
اداره کل ورزش وجوانان و مدیر انقلابی بشکنند! و هر کسی 
به نوعی در خصوص عملکرد اداره کل ورزش وجوانان طی 
سال های اخیر اظهار نظر کند، یا ورود افراد غیرورزشی است که 

خود را علامه دهر می دانند؟!
متأسفانه بر من نگارنده پوشیده مانده است که چرا علی رغم 
توصیه های عالمانه رهبر کبیر انقلاب و مقام معظم رهبری، 
افراد سیاسی اصرار می ورزند در امور ورزش ورود کنند و به آن 
رنگ و بوی سیاسی بدهند؟ مگر نه اینکه از ابتدای پیروزی 
انقلاب اسلامی حضرت امام خمینی )ره( فرمودند باید ورزش 

از سیاست جدا باشد؟
طبیعی است که اگر به جای متخصصان و کارشناسان ورزش، 
افراد غیر، وارد بازی های سیاسی در ورزش شوند، منازعات 

سیاسی بی تردید به ورزش آسیب می رساند!
قضاوت نسل جوان براساس عملکرد و رفتارهای مسئولان 
فدراسیون های ورزشی وادارات کل ورزش وجوانان است که 
بنای آن برپایه خلوص نیت، عشق به خدمت  و به تبع آن 
پیروی از اهداف وزارت ورزش و جوانان در راستای ترویج 
بنانهاده  فرهنگ و روحیه جوانمردی و اخلاق اسلامی 

شده است.
جناب آقای سید رضا مرتضوی استاندار محترم ، لازم 
می داند به عنوان یک خدمتگزار ورزش ورسانه به 
استحضار برساند، با نگرشی واقع بینانه به عملکرد 
راهبردی  برنامه های  و  آقای طباطبایی  ماهه   ۱۹
برای سال  اندیشی  دور  با  این مدیر جوان که 
۱۴۰۱ نیز برنامه های ویژه ای را تدوین 
کرده و میزبانی مسابقات بین 
را پذیرا شده است،   المللی 
داده  بیشتری  فرصت 
مدیریت  بازتاب  تا  شود 
ایشان  ساله  چهار  حداقل 
ورزش  کارشناسان  توسط 
و  گیرد  قرار  ارزیابی  مورد 
گزارش  در  شود.  نظر  اظهار 
های بعدی بیشتر به ورزش 

اصفهان خواهیم پرداخت.

نگاهی به مسابقات نظامیان جهان و پاره ای ملاحظات دیگر؛

در فقدانِ کیفیت! 

دیدگاه
در روزهای سخت کرونایی؛

ورزش اصفهان، استخوانِ لای زخم!

 علی خطیر:  متاسفم از عزیزی خادم در انتخابات حمایت کردم، او هیچ ارتباطی به فوتبال ندارد!
علی خطیر طی گفت وگویی بیان کرد: من واقعا متاسف هستم که در انتخابات فدراسیون فوتبال از عزیزی خادم 
حمایت کردم. باید بگویم این آدم هیچ ارتباطی به فوتبال ندارد و به دروغ گفت هزار میلیارد وارد فدراسیون می کنم. 

در حال حاضر عزیزی خادم از بیت المال خرج می کند و به کسی جوابگو نیست که این پول ها کجا خرج می شود.

محمدرضا کاظمی

 نویسنده و روزنامه نگار

اصغر قلندری

  نویسنده و روزنامه نگار
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آخرین وضعیت صدور مجوزحرفه ای سرخابی ها از زبان یک عربستانی
مسئول مسابقات لیگ عربستان توییتی درباره وضعیت مجوز حرفه ای پرسپولیس و 
استقلال منتشر کرد. عبدالمجید المنصور اعلام کرد که هنوز مجوز آسیایی استقلال 
و پرسپولیس در کمیته اجرایی کنفدراسیون فوتبال آسیا در دست بررسی است. چند 
هفته پیش صحبت هایی در خصوص حذف پرسپولیس و استقلال به خاطر عدم 
صدور مجوز حرفه ای این باشگاه ها اعلام شد اما سرانجام AFC نه به صورت دائم بلکه 

به صورت مشروط این مجوز را صادر کرد تا آن ها مشکلات خود را رفع کنند.

از این هفته یا تمام بازی های لیگ با تماشاگر می شوند یا هیچ کدام!
سهیل مهدی مسئول برگزاری مسابقات لیگ برتر در پاسخ به این سوال که آیا ممکن 
است بازی پرسپولیس برابر نفت مسجد سلیمان که در ورزشگاه آزادی برگزار می شود 
با تماشاگر باشد و سایر بازی ها نه هم گفت: چنین اتفاقی اصلا رخ نخواهد داد. 
برای هفته هفتم یا همه تیم ها تماشاگر دارند و یا هیچ تیمی این اجازه را نخواهد 
داشت. سازمان لیگ فقط مجری تصمیم ها است و نهادهای دیگری هستند که 

تصمیم گیری می کنند.

زیدان سرمربی پاری سن ژرمن می شود؟
نشریه لاپاریسین باشگاه پاری سن ژرمن هفته هاست برای جذب زیدان مذاکره 
با این سرمربی فرانسوی را آغاز کرده است. این نشریه عنوان کرده است، پیشنهاد 
فرانسوی ها به زیدان جدی است مدیران پاری سن ژرمن علاقه فراوانی به حضور 
زیدان در این تیم دارند. تیم فوتبال پاری سن ژرمن در چارچوب رقابت های لیگ 
قهرمانان اروپا مقابل منچسترسیتی دو بر یک شکست خورد. شکستی که انتقادات 

به پوچتینو را در این باشگاه افزایش داد.

مشکل خارجی های استقلال حل شد؟
استقلالی ها در چارچوب هفته هفتم مسابقات لیگ برتر باید در شهر آبادان برابر شاگردان علیرضا 
منصوریان به میدان بروند، بر همین اساس مدیران این تیم به سختی به دنبال کل مشکل 
خارجی هایشان هستند که توسط سازمان لیگ از حضور در مسابقات محروم شده بودند. با 
توجه به شواهد به نظر می رسد که مدیران این تیم می توانند تا پیش از مسابقه برابر صنعت 
نفت این مشکل را برطرف کنند و دست کادرفنی تیمشان در استفاده از بازیکنان خارجی باز کنند.

زمان بندی لیگ قهرمانان آسیا مثل اروپا می شود
کنفدراسیون فوتبال آسیا قصد دارد زمان برگزاری لیگ قهرمانان آسیا را مثل زمان 
بندی فصلی اروپا و غرب آسیا برگزار کند. زمان بندی برگزاری لیگ قهرمانان آسیا 
در شرایطی کنونی با فرمت لیگ های شرقی است و اگر به شکل اروپایی برگزار 
شود با آغاز لیگ کشورمان لیگ قهرمانان آسیا آغاز می شود و با پایان لیگ هم به 
پایان می رسد. طبق اعلام در تاریخ 13 ژانویه)23 دی ماه( قرعه کشی فصل جدید 

لیگ قهرمانان برگزار می شود.

آفریقایی ها هم با جام جهانی دو ساله موافقت کردند
کنگره کنفدراسیون فوتبال آفریقا)کاف( با حضور جانی اینفانتینو رئیس فیفا برگزار شد تا درباره 
مهمترین پیشنهاد فوتبالی دنیا تصمیم گیری شود، پیشنهاد برگزاری جام جهانی هر 2 سال در 
این کنگره به شور گذاشته شد و با آراء اکثریت این پیشنهاد بزرگ در کاف تایید شد. پیش از این 
کنفدراسیون فوتبال آسیا هم اعلام حمایت خود را از این طرح فیفا انجام داده بود. تنها و اصلی 

ترین مخالف این پیشنهاد بزرگ یوفا یعنی اتحادیه فوتبال اروپا است.

رالف رنگنیک سرمربی موقت منچستریونایتد می شود
رالف رنگنیک، سرمربی سابق لایپزیگ و شالکه با منچستریونایتد بر سر قراردادی 
۶ ماهه تا پایان ماه می  به توافق رسیده است. او دو سال دیگر در نقش مشاور 
این تیم خواهد بود. این مربی ۶۳ ساله که به عنوان پدرخوانده مربیگری مدرن 
در آلمان شناخته می شود، شغل خود را به عنوان رئیس بخش ورزش و توسعه در 
لوکوموتیو مسکو ترک می کند تا هدایت منچستریونایتد را بر عهده بگیرد. البته این 

توافق منوط به این است که لوکوموتیو، با فسخ قرارداد او موافقت کند.

اول بهمن زمان 
رسیدگی به 

شکایت پادوانی 

از استقلال
ورزش  حکمیت  دادگاه 
پرونده  بررسی  زمان 

استقلال و پادوانی را اعلام کرد که این جلسه جمعه اول 
بهمن 1400 برگزار می شود. لئوناردو پادوانی، بازیکن برزیلی 
سال های نه چندان دور تیم های مختلف ایرانی است که 
توسط تیم فولاد به فوتبال ایران معرفی شد. او در سال 
۲۰۱۶ نیز راهی استقلال تهران شد اما یک حادثه منجر به 
این شد که دچار مصدومیت شدید شود. مصدومیتی که 

باعث شد، پایان دنیای فوتبالی اش باشد.

فان درفارت: 
آقای لیونل 

مسی خجالت 

نمی کشی؟
مقابل  ژرمن  سن  پاری 
تن  منچسترسیتی 
به شکست ۲ بر یک داد. در این مسابقه لیونل مسی، 
عملکردی فاجعه بار به ثبت رساند و از سوی رسانه اکیپ 
نمره پایین ۴ را گرفت. در گل اول منچسترسیتی، راه رفتن 
مسی به سوژه اصلی کاربران فضای مجازی بدل شد و 
بسیاری از این رفتار فوق ستاره آرژانتینی انتقاد کردند. 
کارشناسان فوتبال نیز به انتقاد از لیونل مسی پرداختند که 

تندترین آنها را »رافائل فان درفارت« به ثبت رساند.

مهلت صدور رای پرونده مارک ویلمتوس 
تمدید شد

 )CAS( باز هم برای چندمین بار، دادگاه حکمیت ورزش
تیم  بلژیکی پیشین  پرونده سرمربی  در  رأی خود  اعلام 
ملی فوتبال را به تعویق انداخت. با اعلام سایت رسمی 
فدراسیون فوتبال ایران، جلسه رسیدگی به پرونده مارک 
ویلموتس بلژیکی در دادگاه حکمیت ورزش )CAS( برای 

تعویق  به  بار  چندمین 
حکمیت  دادگاه  افتاد. 
ورزش، اعلام کرد مهلت 
صدور رأی شکایت پرونده 
فدراسیون  و  ویلموتس 
ایران  تا ۲۱ دسامبر سال 
۲۰۲۱ )۲دیماه( تمدید شد.

علیرضا بیرانوند دروازه بان تیم ملی 
رکورد دار گینس شد

علیرضا بیرانوند دروازه بان تیم ملی فوتبال ایران با پرتاب 
کره  و  ایران  فوتبال  ملی  تیم های  دیدار  در  که  دستی 
جنوبی در تاریخ ۱۱ اکتبر ۲۰۱۶ )۲۰ مهر ۱۳۹۵( در مرحله 
انتخابی جام جهانی ۲۰۱۸ داشت رکورد دار کتاب های 
گینس شد. نام علیرضا بیرانوند اکنون با پرتاب دست 
۶۱ متری خود به عنوان 
یک فوتبالیست ایرانی در 
کتاب رکوردهای گینس 
ثبت شد. بیرانوند اکنون 
تیم  و  پرتغال  لیگ  در 
بوآویستای در لیگ این 

کشور بازی می کند.

تصمیم جدید CAS درباره پرونده پرسپولیس و النصر
تصمیم جدید دادگاه عالی ورزش درباره پرونده پرسپولیس و النصر اعلام شد. دادگاه 
عالی ورزش، مهلت خود برای ابلاغ رای پرونده النصر را برای چندمین بار تمدید و 
آن را به ۲۲ دسامبر مطابق با چهارشنبه اول دی ماه سال جاری، تمدید کرد. در نیمه 
نهایی فصل قبل لیگ قهرمانان آسیا پرسپولیس و النصر به مصاف هم رفتند که تیم 
عربستانی با ادعای استفاده غیرمجازی تیم ایرانی از بازیکنان جدید خود پرونده را به 

CAS برد.

استان البرز

روابط عمومی اداره کل  فرهنگ و ارشاد اسلامی استان البرز


